

## ໂຄງການ Mekong WET

ເພື່ອເສີມຂະຫຍາຍຄວາມສາມາດພື້ນໂຕ ຂອງດິນບໍລິເວນນໍ້າໃນບັນດາປະເທດແມ່ນໍ້າຂອງຕອນລຸ່ມ



© Pheakdey Sorn/IUCN

### ດິນບໍລິເວນນໍ້າໃນຂົງເຂດລຸ່ມແມ່ນໍ້າຂອງ

ດິນບໍລິເວນນໍ້າ, ປະກອບດ້ວຍ: ບຶງ, ແມ່ນໍ້າ, ໂຄງການປະກາລັງ ແລະ ແຫລ່ງທີ່ຢູ່ອາໄສຊາຍຝັ່ງ ແລະ ເທິງຝັ່ງທີ່ບົດບາດສໍາຄັນຫລາຍ ພວກມັນຊ່ວຍຄວບຄຸມການໄຫລວຽນຂອງນໍ້າ, ສະໜັບສະໜູນດ້ານການປະມົງ, ສະໜອງນໍ້າສະອາດ, ເກັບກັກກາກບອນ ແລະ ຫຼຸດຜ່ອນຄວາມສ່ຽງຈາກໄພພິບັດ ໂດຍການເຮັດໜ້າທີ່ເປັນກັນຊົນກັນການເຊາະເຈື່ອນ ແລະ ຜົນກະທົບຂອງໄພນໍ້າຖ້ວມ, ສູນາມີ ແລະ ດິນຖະຫລົ່ມ. ນອກນັ້ນ

ມັນຍັງສະໜອງຖິ່ນທີ່ຢູ່ອາໄສຂອງສັດ ແລະ ພືດຫລາຍຊະນິດ

ໃນຂົງເຂດລຸ່ມແມ່ນໍ້າຂອງ, ປະຊາຊົນຫລາຍລ້ານຄົນອາໄສດິນບໍລິເວນນໍ້າເພື່ອຄວາມຢູ່ລອດຂອງເຂົາເຈົ້າ. ສາມລ່ຽມແມ່ນໍ້າຂອງຕອນລຸ່ມສະໜັບສະໜູນການປະມົງທີ່ມີປະສິດທິພາບທີ່ສຸດໃນໂລກ ເຊິ່ງມີມູນຄ່າປະມານ 3 ຕື້ໂດລາສະຫາລັດຕໍ່ປີ ແລະ ໃຫ້ຊຸ່ມຊົນ

ທ້ອງຖິ່ນເກືອບ 80% ຂອງປະລິມານໂປຕິນທັງໝົດ ຈາກສັດ

ໃນຊຸມທົດສະວັດທີ່ຜ່ານມາ ການພັດທະນາພື້ນຖານໂຄງລ່າງ, ການຕັດໄມ້ທໍາລາຍປ່າ, ການຂະຫຍາຍເນື້ອທີ່ປູກເຂົ້ານາແຊງ ແລະ ການເພີ່ມຂຶ້ນຂອງຕົວເມືອງ ເຮັດໃຫ້ດິນບໍລິເວນນໍ້າລົດໜອຍລົງ ແລະ ສິ່ງໃຫ້ຜົນເຮັດໃຫ້ບ່ອນວາງໄຂ ແລະ ຂະຫຍາຍພັນປາເສຍຫາຍ ແລະ ເຮັດໃຫ້ຄຸນນະພາບນໍ້າຫຼຸດລົງໄດ້.

ຊາວນາຫລາຍພັນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບລາຍຊື້ນຈາກນໍ້າບັນຫານໍ້າເຄັມ, ດິນຖະຫຼົ່ມຢ່າງ ແລະນໍ້າຖ້ວມ ເຊິ່ງຖືກເພີ່ມທະວີຄວາມຮຸນແຮງຈາກການປ່ຽນແປງດິນຟ້າອາກາດ.

### ໂຄງການ Mekong WET

ໂດຍການສະໜັບສະໜູນຈາກອົງການສາກົນດ້ານການປ່ຽນແປງດິນຟ້າອາກາດ (IKI) ຂອງກະຊວງເພື່ອສິ່ງແວດລ້ອມ, ການອະນຸລັກທໍາມະຊາດ, ການສ້າງ ແລະ ຄວາມປອດໄພດ້ານພະລັງງານນິວເຄຣຍ (BMUB) ຂອງປະເທດເຢຍລະມັນ, “ໂຄງການ Mekong WET: ສ້າງຄວາມສາມາດພື້ນໂຕຂອງດິນບໍລິເວນນໍ້າໃນເຂດແມ່ນໍ້າຂອງຕອນລຸ່ມ”, ໂຄງການມີຈຸດປະສົງທີ່ຈະສ້າງການປັບໂຕຕໍ່ການປ່ຽນແປງດິນຟ້າອາກາດໂດຍການໃຊ້ຜົນປະໂຫຍດ (ດ້ານດີ) ຂອງດິນບໍລິເວນນໍ້າໃນປະເທດກໍາປູເຈຍ, ລາວ, ໄທ ແລະ ຫວຽດນາມ.

ໂຄງການ Mekong WET ຈະຊ່ວຍໃນ 4 ປະເທດປະຕິບັດຄໍາໝັ້ນສັນຍາຂອງປະເທດທີ່ມີຕໍ່ສິນທິສັນຍາຮາມຊາ, ສິນທິສັນຍາສາກົນເພື່ອການອະນຸລັກ ແລະ ນໍາໃຊ້ດິນບໍລິເວນນໍ້າແບບຍືນຍົງ, ແລະ ເພື່ອໃຫ້ບັນລຸເປົ້າໝາຍຊີວະນາໆພັນໄອຈີ.

ເນື່ອງຈາກໂຄງການນີ້ເນັ້ນໃສ່ລະບົບນິເວດດິນບໍລິເວນນໍ້າສະເພາະ, ໂຄງການນີ້ທັງຈະຊ່ວຍສະໜັບສະໜູນລັດຖະບານຂອງແຕ່ລະປະເທດໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຍຸດທະສາດ ແລະ ແຜນດໍາເນີນງານຊີວະນາໆ

ພັນພາຍໃຕ້ສິນທິສັນຍາວ່າດ້ວຍຄວາມຫຼາກຫຼາຍດ້ານຊີວະນາໆພັນ (CBD) ແລະ ສືບຕໍ່ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຄໍາໝັ້ນສັນຍາກ່ຽວກັບການປັບໂຕ ແລະ ການຫຼຸດຜ່ອນຜົນກະທົບຂອງການປ່ຽນແປງດິນຟ້າອາກາດ ພາຍໃຕ້ສິນທິສັນຍາວ່າດ້ວຍການປ່ຽນແປງດິນຟ້າອາກາດແຫ່ງສະຫະປະຊາຊາດ (UNFCCC).



Sarus cranes in Anlung Pring, Cambodia.

### ຈຸດປະສົງຂອງໂຄງການ Mekong WET

ໂຄງການ Mekong WET ມີຈຸດປະສົງ:

- ດໍາເນີນການປະເມີນຄວາມສ່ຽງຕໍ່ກັບການປ່ຽນແປງດິນຟ້າອາກາດ ແລະ ພັດທະນາແຜນຄຸ້ມຄອງໃນ 10 ພື້ນທີ່ຮາມຊາທີ່ມີຢູ່ປະຈຸບັນ ຫຼື ພື້ນທີ່ໆມີທ່າແຮງອາດຈະເປັນເຂດຮາມຊາແຫ່ງໃໝ່, ໂດຍສຸ່ມໃສ່ການສ້າງການປັບຕົວ ແລະ ຜື້ນໂຕຕໍ່ການປ່ຽນແປງດິນຟ້າອາກາດ.
- ປັບປຸງການຮ່ວມມືລະດັບພາກພື້ນກ່ຽວກັບການຄຸ້ມຄອງດິນບໍລິເວນນໍ້າຊາຍແດນ.
- ສ້າງຄວາມຮູ້, ທັກສະ ແລະ ຄວາມຊຳນານງານຂອງພະນັກງານຄຸ້ມຄອງດິນບໍລິເວນນໍ້າ ແລະ ຕົວແທນຈາກຊຸມຊົນກ່ຽວກັບການປັບໂຕຕໍ່ການປ່ຽນແປງດິນຟ້າອາກາດໃນລະບົບສັງຄົມນິເວດດິນບໍລິເວນນໍ້າ.
- ສະໜັບສະໜູນແຜນງານທົດລອງເພື່ອສ້າງການຜື້ນໂຕ ແລະ ຈັດຕັ້ງກິດຈະກໍາທີ່ສໍາຄັນທີ່ໄດ້ກໍານົດໃນແຜນຄຸ້ມຄອງດິນບໍລິເວນນໍ້າ.

- ແລກປ່ຽນບົດຮຽນ ແລະ ວິທີການກັບເຂດຮາມ ຊາອື່ນໆ, ເຊັ່ນດຽວເຂດທີ່ມີທ່າແຮງອາດເປັນ ເຂດຮາມຊາໃຫມ່ໃນ 4 ປະເທດ ຂອງໂຄງການ Mekong WET.



© Siriporn Sriaram/IUCN

ຜູ້ອາໄສຢູ່ໃນທ້ອງຖິ່ນຂອງເກາະຊ້າງເກັບຫອຍນາງໂລມໃນ ເກາະ ສະລັກຄໍໃບ ແຂວງຽາດ ປະເທດໄທ.

ເພື່ອໃຫ້ສໍາເລັດຈຸດປະສົງເຫຼົ່ານີ້, ໂຄງການ Mekong WET ຈະສະຫນັບສະຫນູນໂຄງການທີ່ສ້າງໃຫຍ່ຄື ໂຄງການຮາມຊາພາກພື້ນອັນດູ-ມຽນມາ (IBRRI).

ໂຄງການ IBRRI ເປັນໂຄງການໄລຍະຍາວ, ລະບົບທີ່ ປະກອບດ້ວຍຫຼາຍອົງປະກອບທີ່ມີຈຸດປະສົງທີ່ຈະ ສົ່ງເສີມການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດສິນທິສັນຍາຮາມຊາແບບມີ ປະສິດທິບາດຂອງ 5 ລັດພາຄີ (ກໍາປູເຈຍ, ສປປ. ລາວ, ມ່ຽນມາ, ໄທ ແລະ ຫວຽດນາມ), ດ້ວຍການ ສະຫນັບສະຫນູນການສົນທະນາລະດັບພາກພື້ນ ແລະ ການຮ່ວມມື, ຄົ້ນຄ້ວາ, ການພັດທະນາແຜນການຄຸ້ມ ຄອງ ແລະ ການແລກປ່ຽນວິທີການປະຕິບັດທີ່ດີທີ່ສຸດ ໃນການຄຸ້ມຄອງເຂດດິນບໍລິເວນນີ້.

“ໂຄງການ Mekong WET ບໍ່ພຽງແຕ່ຊ່ວຍປັບປຸງການຮ່ວມ ມືພາກພື້ນກ່ຽວກັບການຈັດການດິນບໍລິເວນນໍ້າຊາຍແດນ ແຕ່ຍັງ ຊ່ວຍໃນການປູກຈິດສໍານຶກກ່ຽວກັບຜົນປະໂຫຍດຫຼາຍຢ່າງທີ່ ດິນບໍລິເວນນໍ້າມີຕໍ່ສັງຄົມ” ກ່າວໂດຍ **ທ່ານ ເຈກ ບຣັນເນີ, ຫົວໜ້າ ກຸ່ມປະເທດອິນດູຈີນ, IUCN ອາຊີ.**

**ສໍາລັບຂໍ້ມູນເພີ່ມເຕີມ, ກະລຸນາຕິດຕໍ່:**

ທ່ານ ນາງ ແອງເຈີລາ ໂຈເອວ ຄາເດັນນໍາ  
 ພະນັກງານໂຄງການອາວຸໂສ  
 ຫ້ອງການ IUCN ປະຈໍາພາກພື້ນອາຊີ  
 63 ຊອຍສຸຊຸມວິດ 39 ວັດທະນາ, ກຸງເທບ 10110  
 ປະເທດໄທ  
 Email: [angela.joehlcadena@iucn.org](mailto:angela.joehlcadena@iucn.org)  
 Tel: +662 662 4029

ທ່ານ ນາງ ພຸດສາຄອນ ອຸ່ນຈິດ, ຫົວໜ້າຫ້ອງການ,  
 ຫ້ອງການ IUCN ປະຈໍາ ສປປ ລາວ,  
 ບ້ານ ນາໃຊ, ເມືອງ ໃຊເສດຖາ, ແຂວງ ກະແພງ  
 ນະຄອນຫຼວງ ວຽງຈັນ, ສປປ ລາວ  
 ອີເວມ: [Phoutsakhone.ouchith@iucn.org](mailto:Phoutsakhone.ouchith@iucn.org)  
 ໂທ: +85621 417455